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جایگاه صادراتی مهم ترین هنر- صنعت فرهنگی کشور 
در بازارهای صنایع دستی و هنری جهان طی چند سال 
گذشته از دست رفته است. ایران در بخش صادرات 
فرش دستباف از رتبه نخست به رتبه پنجم سقوط 

کرده است، اما دلیل این سقوط چیست؟ 
از اواخر دهه 70به بعد، تولیدکنندگان فرش ایرانی 
به دلیل تقلب هایی که در صنعت فرش رخ داد و حضور 
متقلبانی که فرش تقلبی را از ایران به خارج از کشور 
صادر کردند. همچنین به دلیل فعالیت کشورهایی که 
تولیدات بی کیفیت خود را به نــام »فرش ایرانی« به 
جهان صادر  کردند، بازار جهانی فرش را از دست دادند.
براساس آمارهای گمرک جمهوری اسلامی ایران و 
آمارهای مرکز ملی فرش، صــادرات فرش ایرانی در 
دهه 70تا 2میلیارد دلار ارزآوری داشت. این رقم اما 

در سال گذشته به 60میلیون دلار رسید.
صاحب نظران و فعالان صنعت فرش دستباف کشور 
اما معتقدند اگر بتوان فرش های شــاخص و نفیس 
ایران را شناســنامه دار کرد، می توان بار دیگر اعتبار 
فرش ایرانی را بازگرداند و در همین شرایط اقتصادی 
با این اقدام، رقم صادرات فرش ایران را به 800میلیون 

دلار افزایش داد.
بســیاری از صاحب نظران، تجــار و بازرگانان فرش 
دســتباف ایران، عواملی همچون تحریم، ضعف در 
شناسایی بازارهای جهانی، نبود تبلیغات و تولید محتوا 
در این حوزه، ناتوانی در شناسایی سلیقه بازار، کاهش 
کیفیت محصولات و... را مهم ترین دلایل سقوط ایران 
در بازار جهانی فرش اعــلام می کنند، اما نکته ای که 
بیش از همه به عنوان یک مانع شاخص مطرح است 
و جامعه فعال در صنعت فرش بر آن تاکید دارد، نبود 

»شناسنامه فرش« در ایران است.
اکنون نیاز به بهره گیری از شناســنامه فرش چه در 
داخل کشور و چه خارج کشور چنان جدی شده که 
چندی پیش مهدی بابایی، رئیس سازمان ثبت اسناد 
و املاک کشور از لزوم سنددار شدن و صدور شناسنامه 
برای فرش های نفیس ایرانی و همچنین ضرورت نقل 
و انتقال فرش نفیس ایرانی در دفاتر اســناد رسمی 

سخن گفت.
جای خالی اجرایی شــدن صدور شناســنامه فرش 
طی سال های گذشــته، به این منجر شده که برخی 
ســودجویان، فرش های قاچاقی را که از پاکستان و 
افغانستان وارد کشور کرده اند به نام فرش خراسان، 

بلوچ، ترکمن، قشقایی و... به خریداران بی اطلاع قالب 
کنند و برخی تجار هند، چین، تبت، نپال، پاکستان 
و حتی ترکیه  نیز قالی هایشــان را به نام قالی ایرانی 
یا برند جهانی »persian carpet« به بازار جهانی 
عرضه کنند. سهیل بیگدلی، یکی از تولیدکنندگان 
نام آشــنای حوزه فرش درباره لزوم اجرایی شــدن 
صدور شناســنامه فرش می گوید: »متأسفانه برخی 
از تولیدکنندگان از مواداولیه بی کیفیت برای تولید 
فرش استفاده می کنند که با شناسنامه دار شدن فرش 
ایرانی دست شان در تقلب رو می شود. به تازگی در چند 
استان شاهد هستیم تعدادی از تولیدکنندگان، فرش 
دستباف را با استفاده از دستگاه های تمام اتوماتیک 
می بافند که ضربه بسیار سختی به هنر- صنعت فرش 
به شمار می آید. در این فرایند، آنها نیز با شناسنامه دار 
شدن فرش ایرانی دست  شان رو می شود. سال گذشته 
البته نسخه ای از شناسنامه فرش ایرانی رونمایی شد 
که با اجرایی شدن آن می توان جلوی فعالیت متقلبان 
صنعت فرش در داخل و خارج از کشــور را گرفت و 
اعتبار فرش ایرانی را در داخل و بازارهای جهانی حفظ 
 کرد.« »شناسنامه فرش« گذشــته از آنکه می تواند 
یک سند مالکیت باشد، معرف طرح و نقش و جزئیات 
فنی و نام بافنده و طراح فرش نیز هست؛ موضوعی که 

دهه های مختلف نسبت به آن بی توجهی شده است.
موضوع شناسنامه دار شدن فرش دستباف ایران البته 
موضوع جدیدی نیســت و ۴ دهه از مطرح شدن آن 
می گذرد، اما این پروسه به دلایلی همچون ضعف در 

ثبت متمرکز اطلاعات، عدم نظارت بر صدور شناسنامه 
و نداشتن زیرساخت های لازم برای اجرا موفق نبود.

اواخر دهه 60، سمیناری در بن آلمان به عنوان یکی 
از مهم تریــن مقاصد صادرات فرش ایــران با حضور 
2۵0 تولیدکننده و صادرکننده فرش از سوی سفارت 
ایران در آلمان برگزار شد. در این سمینار، ۳ کمیته 
بازرگانی، تولید و تبلیغات برای حمایت از فرش ایرانی 
و مبارزه با تقلب تشکیل و بر لزوم صدور »شناسنامه 
فرش« نیز تأکید شد. قرار بود سال های پایانی دهه 60 
صدور شناسنامه فرش به طور جدی دنبال شود، ولی 
با سوءمدیریت برخی از مسئولان وقت و حتی تجار 
این پروژه بسیار مهم به سرانجام نرسید و پس از مدتی 
اسناد کیلویی با عنوان شناســنامه فرش مد شد که 
به دست هر تولیدکننده و تاجری می رسید و همچنان 
دســت متقلبان و متخلفان را برای نابود کردن برند 
فرش ایران باز می گذاشت، اما پس از مدتی قراردادی 
بین مرکز ملی فرش و مرکز ملی شماره گذاری کالا 
و خدمات ایران برای صدور شناســنامه واقعی فرش 
منعقد شد که آن نیز عملا همان ابتدای کار متوقف 
شد. 2سال پیش اما شرکت دانش بنیان »ایران گره« 
توانست از شناسنامه فرش ایران پس از 6 سال تحقیق 
و آزمون و خطا با حضور معــاون اول رئیس جمهور 
وقت و رئیس فعلی مرکز ملی فــرش رونمایی کند. 
 QRC ،این شناسنامه که مشــخصات کامل فرش
محصول، ثبت آن در سامانه شناسنامه فرش، قابلیت 
ردیابی فرش، تأیید فرش و تأیید کارشناسان رسمی 

دادگســتری، انتقال مالکیت در دفتر اسناد و... را در 
خود جای داده و توانسته است مطالبه جدی فعالان 
صنعت فرش کشور را برای نخستین بار تحقق ببخشد؛ 
به همین دلیل در دولت وقت، تفاهنامه ای با مرکز ملی 
فرش منعقد شد که براساس آن سرورهای سامانه ثبت 
شناسنامه فرش ایران با مدیریت مرکز ملی فرش در 

این مرکز راه اندازی می شود.

سدی در برابر تقلب
وقتی صحبت از شناســنامه فرش دستباف می شود 
هد ف، ایجاد شخصیت حقوقی برای یکی از مهم ترین 
تولیدات هنرهای سنتی ایران است. در اینکه فرش 
دستباف ایرانی اعتبار و جایگاه کهن در ایران و جهان 
دارد، شکی نیست، اما متأسفانه با توجه به سودجویی 
عده ای فرصت طلب در داخل و خارج کشور این جایگاه 

متزلزل شد.
هادی پورجهان، فعال حوزه فرش دستباف، معتقد 
است، شناســنامه فرش یک سند مالکیتی و هویتی 
است که باید از دهه ها پیش بســتر صدور آن آماده 

می شد.
او می گوید: »امروزه فرش های ماشــینی، مخصوصا 
فرش های ابریشــم گونه ماشــینی را چنان آرایش 
می کنند که بعضا تجــار با تجربه را هم به اشــتباه 
می اندازند. برخی تولیدکنندگان فرش نیز از مواد اولیه 
نامرغوب در تولیدات استفاده می کنند و بعضی دیگر 
از تجار نامحترم نیز فرش  کشورهای دیگر را به ایران 
وارد و با ایجاد تغییرات مختصر به جای فرش ایران به 
بازار عرضه می کنند. همین اتفاق در فروشــگاه های 
خارج از ایران هم رخ می دهد که با توجه به معروفیت 
فرش ایرانی، فرش  سایر کشورها را به عنوان »پرشین 
کارپت« به فروش می رســانند. در این شرایط وقتی 
برای فرش  ایرانی اعتبار حقوقی قائل باشــیم، باید 
کالایی که عرضه می کنیم دقیقا مشخصات قید شده 
در شناسنامه را داشته باشد. با صدور این شناسنامه 
است که دیگر تقلب در بازار فرش مفهوم ندارد؛ چون 
اگر مواد نامرغوب در تولید استفاده شده باشد نوع آن 
در شناسنامه قید می شود و دیگر نمی توان تولیدات 
هند، پاکستان و افغانستان و… را به جای فرش ایرانی 
فروخت، دیگر نمی توان طرح دیگران را فله ای کپی 
کرد و در تولید فرش از آنها بهــره  برد. بیرون از ایران 
هم نمی توانند فرش کشورهای دیگر را به جای فرش 
ایرانی بفروشند؛ پس مشتری و مصرف کننده با اعتماد 
و رغبت بیشتری طالب خرید فرش ایرانی می شود. 
همه این موارد در سایه صدور شناسنامه برای فرش 

ایرانی محقق می شود.«

صدور شناسنامه برای فرش ایران
فعالان بازار فرش معتقدند در سایه صدور شناسنامه برای فرش ایران، نه تنها جایگاه فرش دستباف ایرانی در جهان احیا 

می شود، بلکه تقلب در بازار فرش ایرانی در داخل و خارج کشور نیز از بین می رود

عبدالمجید ارفعی: در کتیبه های تخت جمشید آمده است که داریوش از اموال شخصی خود 100گوسفند به همسرش بخشید و کاری به اموال کشوری نداشته است 

داریوش هخامنشی اموال شخصی خود را به همسرش بخشید

ماجرای الواح هخامنشی در اختیار مؤسسه شرق شناسی 

خبر
شیکاگو همچنان به پایان نرسیده است و عبدالمجید 
ارفعی، متخصص زبان های باســتانی و مترجم الواح 
هخامنشی و شاهد دادگاه استرداد الواح هخامنشی در آمریکا به ایلنا گفته 

است، این الواح تاکنون در ۴مرحله به ایران برگردانده شده است.
این استاد زبان های باستانی اعلام کرد: در یک کتیبه هخامنشی آشکارا 
عنوان شده است که »داریوش شاه دستور داده تا از اموال شخصی خود، 
100گوسفند به همسرش بدهند.« و این بدان معناست که شاه از اموال 

شخصی خود به همسرش می بخشید و با اموال کشوری کاری نداشت.
عبدالمجید ارفعی درخصوص بازگرداندن الواح هخامنشی از مؤسسه 
شرق شناسی شــیکاگو به ایران گفت: سال1۳27 شمسی 17۹قطعه، 
سال1۳۳1 شمسی ۳7هزار خُرده قطعه، سال1۳8۳ شمسی ۳00قطعه 
و سال1۳۹8 شمســی178۳ قطعه به ایران بازگردانده شد و همچنان 
حدود 17هزار گل نبشته سالم و قطعات شکسته از الواح هخامنشی در 
اختیار مؤسسه شرقی شــیکاگو قرار دارد. چرا در سال1۳۹8 هنگامی 

که بخش دیگری از الواح با موافقت های صورت گرفته از مؤسسه شرقی 
شــیکاگو باز پس فرستاده شد، کسی نپرســید چرا فقط 178۳قطعه 
بازگردانده شد؟ چرا مسئولان ایرانی نخواستند همه الواح بازگردد؟ چرا 
به مؤسسه شرقی گفته شد که خزانه داری تنها برای خروج 178۳ قطعه 
مجوز صادر کرده؟ مجوز خروج این تعداد لوح توسط خزانه داری آمریکا 
صادر شده بود یا مسئولان مؤسسه  شرقی درخواست خروج این تعداد 

لوح را داده بودند؟ 
وی افزود: خزانه داری آمریکا نمی توانــد در مقابل رأی دیوان عالی این 
کشور ایســتادگی کند و وقتی دیوان عالی رأی به خروج تمام الواح و 
بازپس دادن آنها به ایران داده، پس چرا این همه تعلل از سوی مسئولان 
مؤسسه شــرقی و ما صورت می گیرد؟ آیا مســئولان مؤسسه شرقی، 
خزانه داری آمریکا را بهانه کرده اند؟ هیچ کس این سؤالات را نپرسید و 
همه به به و چه چه کردند. آنها با سربلندی 178۳ لوح را تحویل دادند و ما 
هم متأسفانه با سربلندی 178۳ لوح را تحویل گرفتیم. درحالی که باید 
هر 17 هزار لوح را تحویل می گرفتیم. اگر مؤسسه شرقی، مستندسازی و 

عکسبرداری را بهانه می کنند و حاضر نیستند مستندات انجام شده پس 
از درگذشت هلک را در اختیار پژوهشگاه میراث فرهنگی ایران بگذارند یا 
نمی توانستند این کار را در ایران انجام دهند، ما هم نخواستیم دل نازک 

آنها را به درد آوریم.
ارفعی در ادامه با اشاره به خاطرات خود از خوانش الواح هخامنشی گفت: 
در خوانش ها گاه به موضوعی برمی خوریم که برایمان جالب است. در 
یکی از الواح از دختری یاد شده که از سیستان می آمد و جیره سفر او از 
دختر داریوش هم بیشتر بود. برایم سؤال برانگیز شد که این دختر کیست 
که جیره ســفرش حتی از دختر داریوش هخامنشی هم بیشتر است. 
نمی دانیم این دختر چه مقامی داشت. در خوانش ها متوجه شدیم که 
زنان و مردان در دوره داریوش با یکدیگر کار می کردند ولی هرگاه گروهی 
دارای رئیسی )iršara( باشد، آن رئیس همواره یک زن است به جز یک 
مرد در شیراز و دستمزد زنان کارفرما )رئیس( بیشتر از مردان بود. به طور 
مثال اگر مردها ۳ پیمانه دستمزد ماهانه دریافت می کردند، زن ها ۵پیمانه 

)هر پیمانه اندکی کمتر از 10 لیتر بود( دستمزد جیره می گرفتند.

حميد حاجي پورگزارش
روزنامه نگار 

 نياز به خانه تکانی 
در سازمان حفاظت محيط زیست

برومند نجفی، محیط  بان کرمانشاهی در نخستین جلسه اعاده 
دادرسی، درست جلوی در دادگاه، توسط پدر مقتول به ضرب 
چندین گلوله کشته شد و قصه تلخ تقابل محیط بان و شکارچی 

متخلف، این بار با بازنده های بیشتری به پیش رفت.
پرونده قصاص برومند نجفی، محیط بانی کــه در درگیری در 
منطقه حفاظت شده بیستون استان کرمانشاه، منجر به مرگ 
جوان 2۳ساله شــده بود، اردیبهشت امســال به منظور اعمال 
ماده ۴77 آیین دادرسی کیفری مورد موافقت رئیس قوه قضاییه 
قرار گرفت. سال  گذشته حکم قصاص محیط بان کرمانشاهی در 
دیوان عالی کشور تأیید و ابلاغ شده بود و فقط عالی ترین مقام 
دستگاه قضایی می توانست درخواست اعاده دادرسی برای آن 

صادر کند.
از مرداد ســال ۹۹ تا پیش از نخستین جلســه اعاده دادرسی، 
فعالان محیط  زیســت ازجمله بهمن ایزدی و دکتر هوشــنگ 
ضیایی به دنبال جلب رضایت از پدر مقتول با ریش ســفیدی، 
بارها به دیدن این خانواده رفته بودند. بهمن ایزدی معتقد است 
پرونده هایی از این دست را نمی توان فقط با ابزار قانون حل و فصل 
کرد. قانون ابزاری خشــک  است و در بیشــتر مواقع منجر به 
طولانی تر شــدن پرونده می شود. قانون ســیاه و سفید است و 
پرده  های رنگ بین این دو را لحاظ نمی کنــد. ولی ما آدم ها با 
درک متقابل و همدلی می توانیم به نتیجه انسانی تر برسیم. فارغ 
از اینکه قانون ضعف های خــود را دارد و می توان به طور مفصل 
به آن پرداخت، به نظر من محیط بان ها به دلیل سیاســت های 
مبهم سازمان حفاظت محیط زیست مورد مسامحه و ظلم قرار 
گرفته اند. از یک ســو به آنها می گویند باید دستورالعمل های 
اجرایی حفاظت را رعایت و منطقه را با چنگ و دندان حفاظت 
کنید و از سوی دیگر وقتی اتفاقی این چنین، رخ می دهد پشتشان 

را هم از نظر قانونی و هم از نظر حقوقی خالی می کنند.

سازمان حفاظت محیط زیست با این اســتدلال که نمی توان 
محیط بان را با دست خالی به مقابله با متخلف تا دندان مسلح 
فرســتاد، قانونی را در مجلس دنبــال کرد که براســاس آن 
محیط بانــان در درگیری ها حمایت بیمه ای و قضایی داشــته 
باشند. هر چند هنوز ســازمان به دنبال رفع ابهامات این قانون 
اســت، ولی انتظار می رفت که پــس از تصویب ایــن قانون با 
محیط بانان در محاکم،  مانند نیروهای انتظامی برخورد شــود. 
بهمن ایزدی اساسا از مخالفان مسلح شدن محیط بانان است و 
می گوید: من مخالف مدیریت منطقه مبتنی بر مدیریت فیزیکی 
و استفاده از سلاح از ســوی محیط بانان هستم. محیط بانی و 
حفاظت از مناطق، شغلی اســت که باید مبتنی بر مهرورزی، 
دوستی و ارتباط نزدیک و مؤثر با جوامع محلی باشد. اجرای قانون 
با سلاح به نتیجه نمی رسد. در ادارات کل استان ها در نهایت به 
همین اصل اساسی در حفاظت می رسند ولی هیچ اراده ای برای 
لحاظ کردن مردم در امر حفاظت وجود ندارد. حتی کمک های 

مردمی برای مدیریت و حفاظت مشارکتی را نادیده می گیرد.
بهمن ایزدی، فعال محیط زیست معتقد است که مسئولان ما در 
چنین وقایعی انعطاف ندارند و نمی خواهند بپذیرند که »همه  چیز 
در قانون خلاصه نمی شــود«. او می گوید: ایــن خانواده آماده 
بخشش بود. پدر یوسف فقط فرزند 22ساله اش را از دست نداده 
بود. در این تراژدی مادر ۳۹ساله یوسف پس از 6ماه سوگواری 
بر سر مزار پسرش در روز مادر جانش را از دست داد. مسئولان 
سازمان به جای اینکه سمت گره های قانونی بروند، می بایست 
درک عمیق تری از متلاشی شدن این خانواده داشته باشند. من 
صحنه درگیری را بارها بررسی  کرده ام و می دانم محیط بان بر اثر 
خطای دید، به جای شلیک به لاستیک، به سرنشین تیراندازی 
کرده است. مسئولان محیط زیست به جای درک متقابل خانواده 
متوفی، راه دفاع اشــتباهی را رفتند. این خانواده آماده بود که 
رضایت دهد ولی به جریان انداختن پرونده پس از رأی دیوان عالی 
باعث شد که تصور کند حقش قرار است پایمال شود، درصورتی 
که در بین عشــایر و اقوام آنچه اختلاف ها را برطرف می کند، 
سازوکارهای ریش سفیدی و مذاکره بزرگان قوم است؛ همانطور 
که در پرونده ۴محیط بانی که به قصاص محکوم شده بودند و با 

کمک بزرگان اقوام و عشایر رضایت اولیای دم گرفته شد.
او هنوز نگران ادامه داشتن و پیچیده شدن ماجرا ست و می گوید: 
در پرونده های این چنینی حتی اگر حکــم تبرئه محیط بان را 
هم بگیریم موضوع »تراژدی مرگ« تمام نمی شــود. سازمان 
حفاظت محیط زیست باید به عمق مسائل نیز بپردازد و علاوه 
بر وجه حقوقی، روی مسائل جامعه شــناختی، روانشناختی و 

فرهنگی نیز کار کند.
حالا 2خانواده متلاشــی شــده اند. و برومنــد نجفی نیز به 
جمع 1۴۵محیط با نی اضافه شده است که در راه حفاظت از 
محیط زیست به درجه رفیع شهادت نائل آمده . بهمن ایزدی 
که سال ها برای ریش سفیدی در اختلافات این چنینی از استان 
فارس راهی جای جای کشور شده است، می گوید: این همه 
شهید در راه محیط زیســت داده ایم چون سازمان نخواسته 
عملکردش را ارزیابی کند و با نگاهی به پشــت سر ببیند که 
چرا این همه ضربه پذیر شده است و آیا با این همه شهید آمار 
تنوع زیستی کشور بهبود داشته است؟ از ۳سال پیش در پارک 
ملی گلستان، الگوی مدیریت مبتنی بر مشارکت مردم است. 
حالا علاوه بر اینکه مردم بــا محیط بانان همکاری می کنند، 
شــکارچی ها نیز اسلحه  شان را کنار گذاشــته اند و جمعیت 
حیات وحش نیز در عین حال افزایش یافته است. تا زمانی که 
روش مدیریت محیط زیست کشور تغییر نکند، آش و کاسه 

همان است که بود.
او شعاع این تراژدی را وســیع تر از آنچه دیده می شود ارزیابی 
می کند و می گوید: حالا خانواده محیط بان برومند نجفی، پدر 
یوسف که دست از جان شســته و حالا خود مرتکب قتل شده، 
همسر یوسف با یک فرزند یکساله به همراه اقوام هر دو خانواده و 
محیط بانان سراسر کشور در این ماجرا آسیب خواهند دید و فقط 
شکارچیان جری تر از پیش خواهند شد. سازمان محیط زیست 
نیاز به خانه تکانی اساسی و تغییر رویکرد حفاظت در مناطق دارد.

بهرامعلی ظاهری
مدیرکل حفاظت محیط زیست سمنان 

محیط بانان برای تامین امنیت یوز مادر و 
فرزندانش در جاده شرق استان سمنان 
حضور دارند. تیم های محیط بان در محل 
به صورت شــبانه روزی مســتقر هســتند 
و با پروژکتورکشــی و روشــن کــردن آتش 
در منطقــه و ایجــاد هشــدار، درصــورت 
مشاهده یوز مادر و توله همراه، آنها را از 

منطقه خطر دور می کنند.

محمدعلی نوبخت 
فرماندار ساری 

در سفر استانی رئیس جمهور به مازندران 
۱۳۱طرح اقتصادی، عمرانی و زیرساختی 
اولویــت دار بــرای اتمــام در ســاخت و یــا 
احداث در ساری مصوب شد که تاکنون از 
مجموع 2250میلیارد تومان اعتبار مصوب 
25۶میلیــارد تومــان تخصیــص یافتــه 
 است. نیروگاه زباله ســوز و تعریض جاده

ساری – تاکام ازجمله این موارد است.

سیدرضا فاطمی امین
وزیر صنعت، معدن و تجارت

آلایندگی شرکت مس در شهر بابک باید 
به طــور اساســی حــل شــود. شــرکت ملی 
مس برای کاهــش آلایندگی، برخی موارد 
را انجام داده، اما باید آلودگی به طور کامل 
و اساسی حل شود. همچنین محدوده ای 
باید در خاتون آباد مشخص شود که دام و 
سکونت در آنجا کمتر باشد تا آلودگی هم 

توسعه پیدا نکند.

فاضلابــی کــه بــه دریــای خــزر وارد 
اســت.  نشــده  تصفیــه  می شــود، 
امیــد صدیقــی  مهــر،  گــزارش  بــه 
سوادکوهی، سرپرســت دفتر بررسی 
و مقابله با آلودگی های دریایی گفت: 
آلودگی های با منشــأ خشــکی شامل 
فاضلاب های انسانی و عمدتاً تصفیه 
نشــده، زهاب هــای کشــاورزی به طور 
گسترده و تا حدی پساب های صنعتی 
همچنان و مداوم به دریای خزر تخلیه 

می شوند.

آب شــور در جهــان بزرگ تــر  از دریاچه 
آب شــور ارومیــه هســتند اما تنهــا این 
دریاچه با لبه های خشکسالی و تغییر 
اقلیم مواجه شــده و بیش از 90درصد 
آب خــود را از دســت داده اســت. بــه 
گــزارش ایرنا، خشــکی ارومیــه نه تنها 
آذربایجــان بلکــه کل ایــران را متأثــر 

خواهد کرد.

5
دریاچه

هکتار از عرصه های طبیعی در راستای 
احیا و غنی سازی  مناطق جنگلی تحت 
پوشــش طــرح زراعــت چــوب قــرار 

می گیرد.
بــه گــزارش همشــهری، عباســعلی 
منابــع  ســازمان  نوبخت،رئیــس 
طبیعی و آبخیزداری کشور گفت: نیاز 
صنایع چوبی کشــور 5.5 تا ۶ میلیون 
مترمکعــب اســت کــه از محــل طــرح 

زراعت چوب تامین خواهد شد.

220
هزار

 پيروز برای نخستين  بار 
خاک را لمس کرد

براساس تصاویر منتشر شده، »پیروز«   برای نخستین بار 
خاک را در شرایط اسارت لمس کرد. به گزارش ایسنا، پیروز 
تنها توله یوز باقیمانده از »ایران« و »فیروز« که در شرایط 
تکثیر در اسارت 11اردیبهشــت ماه سال جاری به روش 
سزارین به دنیا آمده است، روز جمعه )21مردادماه( و پس 
از ۳ ماه از تولد، برای نخستین بار در فضای باز قرار گرفت، 

زیر نور خوشید خاک را لمس کرد و از آب روان نوشید.
براساس گفته های غلامرضا ابدالی، سرپرست دفتر حفاظت 
و مدیریت حیات  وحش سازمان حفاظت محیط زیست در 
حال آماده سازی سایت فضای باز در پارک پردیسان برای 
آشــنایی »پیروز« با نور آفتاب بود که تا 6ماهگی در این 
سایت رشد کند، سپس او را مهر یا اوایل آبان ماه به زیستگاه 
اصلی خود یعنی سایت توران در ســمنان منتقل کند. 
به گفته علیرضا شهرداری، یوزبان توله یوز سوم، »پیروز« 
یک یوز در اسارت ســزارین شده است که کنار مادر خود 
نیست و از لحظه اول با دست آدم ها و به صورت قطره ای شیر 
خورده است. »پیروز« که با مشکلات فراوان روبه روست و 
حتی هنوز نگرانی های زیادی را از مراحل رشدش درآینده 
دارد، اگر به صورت طبیعی هم به دنیــا می آمد و در کنار 
مادر بود  از شــیر او می خورد، هرگز قرار نبوده و نیســت 
که به طبیعت آزاد بازگردد و در طبیعت آزاد زندگی کند. 
»پیروز« و سایر یوزهایی که در اسارت هستند باید حتما 
دست آموز باشــند، آموزش ببینند، هیچ ترسی از انسان 
نداشته باشند و حتی گاهی از دست غذا بخورند تا در مواقع 
خاص به راحتی بدون بیهوشی معاینه شوند و درصورت 
نیاز، انسان ها خون گیری، سونوگرافی، نمونه گیری ادرار 

و...  آنها را  به راحتی انجام دهند.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

زهرا رفيعی؛ روزنامه نگارگزارش

2میلیارد دلار
حجم صادرات فرش 

ایران در دهه 70

60 میلیون دلار
آمار صادرات فرش 

ایرانی در سال گذشته

800 میلیون دلار
پیش بینی افزایش صادرات فرش 

ایران در صورت صدور شناسنامه فرش

مهمترین كشورهای قاچاق 
فرش  بی كیفیت به ایران

 مهمترین كشورهای فروشنده فرش بی كیفیت
به نام فرش ایرانی در بازارهای جهانی

افغانستان

پاكستان

هند

نپال

چین

پاکستان

تبت

ترکیه 

70 
درصد


